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خبراخبار

 بیمارستان قائم رشت تعطیل شد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان از تعطیلی 
موقت بیمارستان قائم )عج( رشت در پی بروز آتش 

سوزی در این مرکز درمانی خبر داد.
دکتر  جان،  خبرنگاران  باشگاه  گزارش  به 
محمدتقی آشوبی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
درمانی گیلان شب گذشته  بهداشتی  و خدمات 
باران  شبکه  خبری  ویژه  گفت وگوی  برنامه  در 
گفت: بیمارستان قائم )عج( رشت را پس از آتش 
سوزی، موقتا تعطیل و کل بیماران این بیمارستان 
به مراکز درمانی  ارائه خدمات  تداوم  برای  را هم 
دیگر منتقل کردیم. او با بیان اینکه فعلا به این 
بیمارستان اجازه فعالیت نمی دهیم، افزود: پس از 
انجام تعمیرات مربوطه و کار هایی که لازم است، 
در اولین فرصت مجوز ادامه به فعالیت بیمارستان 

قائم )عج( رشت خواهیم داد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان تصریح کرد: 
در حال حاضر گروه های فنی برای بررسی خسارات 
اولیه حریق و ... مأمور شده اند و نتیجه پس از 

پایان کار اعلام خواهد شد.
دکتر آشوبی در پاسخ به این سوال که تکلیف 
رشت  )عج(  قائم  تعطیلی  مدت  در  درمان  کادر 
چیست، گفت: با توجه به اینکه این مرکز یکی از 
بیمارستان های بزرگ ما بود و حدود ۲۳۰ تخت از 
چرخه درمان خارج می شود، در نشست با مدیران 
بیمارستان هم تأکید شد تمام تلاش ها برای حل 

این مشکل در اولین فرصت انجام شود.

توضیحات جدید قوه قضاییه درباره بازی 
همستر کامبت

قانون حمایت نمی کند
جرم  وقوع  از  پیشگیری  و  اجتماعی  معاونت 
کامبت،  همستر  »پروژه  کرد:  اعلام  قضاییه  قوه 
یک بازی جهت عرضه اولیه رمز ارزها است. آیا 
می دانید معاملات رمز ارزها مورد حمایت قانون 

نیست.«
و  اجتماعی  ،معاونت  خبرآنلاین  گزارش  به 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه استان تهران 
با انتشار پیامک سراسری نسبت به بازی همستر 
کامبت هشدار داد و اعلام کرد: معاملات رمز ارزها 

مورد حمایت قانون نیست.
معاونت  پیامک  نوشت:در  خبری  در  ایسنا 
قضاییه  قوه  وقوع جرم  از  پیشگیری  و  اجتماعی 
استان تهران که به صورت سراسری امروز سه شنبه 
۲۹ خرداد برای همه شهروندان ارسال شده، آمده 
جهت  بازی  یک  کامبت،  همستر  »پروژه  است: 
عرضه اولیه رمز ارزها است. آیا می دانید معاملات 

رمز ارزها مورد حمایت قانون نیست.«
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
ارتقای  هدف  با  مخابراتی  اپراتور  سه  با  قضاییه 
آگاهی های عمومی و آشنایی مردم با نحوه درست 
وقوع  کاهش  محوریت  با  فناوری ها  از  استفاده 
جرم، تفاهم نامه همکاری دارد همچنین از سه سال 
قبل نیز در قالب »پویش ارتقای آگاهی های حقوق 
هشداری  پیامک های  شهروندان  برای  جامعه« 

ارسال می شود.

احداث ۷ اردوگاه اسکان اضطراری 
در مناطق زلزله زده کاشمر

دبیرکل جمعیت هلال احمر از برپایی بیش از ۷ 
اردوگاه اسکان اضطراری در مناطق زلزله زده خبر 

داد.
حاشیه  در  سلیمانی  یعقوب  ایلنا،  گزارش  به 
بازدید از مناطق زلزله زده شهرستان کاشمر خراسان 
رضوی، گفت: در همان ساعات اولیه، پس از وقوع 
زلزله به دلیل آمادگی که در مجموعه هلال احمر 
وجود دارد، نیروهای امدادی در منطقه زلزله زده 
حضور پیدا و عملیات جست وجو و نجات را آغاز 
کردند.  وی ادامه داد: امدادگران در همان ساعات 
اولیه در کنار مردم بودند و ارائه خدمات را آغاز 
سطح  در  اردوگاه   ۷ از  بیش  حال  به  تا  کردند؛ 
شهرستان کاشمر برپا کردند. سلیمانی با بیان این 
شده  برپا  اردوگاه های  در  چادر  دستگاه  که ۳۴۰ 
است،  افزود: ۲۲۶ امدادگر درقالب ۴۱ تیم عملیاتی 
و واکنش سریع، یک فروند بالگرد و بیش از  ۱۷ 
خودروی امدادی، در ۷۶ عملیات امدادی شرکت 
پس  گفت:  هلال احمر  جمعیت  دبیرکل  کردند. 
آلام  کاهش  برای  تیم های سحر  وقوع حادثه،  از 

بشری، در کنار افراد متاثر از زلزله حاضر شدند.

فرصت طلایی ۴ ساله دولت 
چهاردهم برای اجرای قانون جوانی 

جمعیت

 ۸۵ اصل  به  استناد  با  جمعیت پژوه  یک 
اجرای  زمان  آن  براساس  که  اساسی  قانون 
به مدت هفت  آن  قانون جوانی جمعیت در 
سال در نظر گرفته شده است، می گوید: چهار 
سال پایانی اجرای قانون جوانی جمعیت دقیقا 
منطبق بر چهار سال فعالیت دولت چهاردهم 
دولت  به  زمانی  بازه  این  در  بود؛  خواهد 
آینده توصیه می شود که با نظام برنامه ریزی 
و  را جلب  ایرانی  اعتماد خانواده  و مدیریت، 
صداقت خود را در حوزه جمعیت و حمایت از 
فرزندآوری اثبات کند که در این صورت اصلاح 
الگوی فرزندآوری و افزایش فرزندآوری عملی 

خواهد شد.
صالح قاسمی در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه دولت چهاردهم ویژگی ها و فرصت های 
دارد،  اختیار  در  فردی  به  منحصر  و  خاص 
است  دولتی  اولین  آینده،  دولت  کرد:  اظهار 
آئین نامه های  با  را  جمعیت  جوانی  قانون  که 
اجرای  سال  دو  حدود  تجربه  و  شده  نوشته 
قانون در اختیار دارد و اگر اراده و عزمی برای 
اجرای سیاست های جمعیتی در قانون جوانی 
فوق العاده ای  فرصت  باشد  داشته  جمعیت 
حوزه  در  را  روشنی  و  موفق  کارنامه  تا  است 

جمعیت و فرزندآوری برای خود ایجاد کند.
اساسی  قانون   ۸۵ اصل  به  استناد  با  وی 
به  جمعیت  جوانی  قانون  اجرای  که  مجلس 
ادامه  است،  شده  تصویب  سال  هفت  مدت 
داد: باتوجه به اینکه برای اجرای قانون هفت 
سال در نظر گرفته شده که از این دوره هفت 
سال  چهار  و  گذشته  سال  سه  تقریبا  ساله، 
باقی مانده است، این چهار سال دقیقا منطبق 
بود،  خواهد  چهاردهم  دولت  سال  چهار  بر 
دولت چهاردهم چهارسال فرصت طلایی برای 
اجرای قانون جوانی جمعیت در اختیار دارد و 
این ویژگی خاصی است که در اختیار دولت 

چهاردهم قرار خواهد گرفت.
این جمعیت شناس با اشاره به اینکه در این 
چهار سال فرصت طلایی و ارزشمند، جمعیت 
بانوان دهه شصتی در سن باروری قرار دارند، 
گفت: باتوجه به تعداد بالای زنان دهه شصتی 
و فرهنگ خانواده محوری آنها، دولت چهاردهم 
می تواند از این فرصت بی نظیر استفاده کند، 
در غیر این صورت، چهار سال بعدی سخت تر 
دهه  بانوان  همه  تقریبا  چراکه  شد،  خواهد 
شد.  خواهند  خارج  باروری  سن  از  شصتی 
پایان  فرصت  از  چهاردهم  دولت  دید  باید 
زمان باروری زنان دهه شصتی چگونه استفاده 
در  هفتادی  دهه  بانوان  آن  از  پس  می کند. 
اولویت قرار می گیرند که هم تعداد جمعیت 
دهه  بانوان  با  آنها  فرهنگ  هم  و  کمتر  آنها 

شصتی بسیار متفاوت تر است.
بسیار  ایرانی  خانواده  اینکه  بیان  با  قاسمی 
خانواده  کرد:  خاطرنشان  است،  هوشمند 
هوشمند ایرانی طی سه سال آتی اجرای قانون 
جوانی جمعیت نظام مدیریت و برنامه ریزی را 
رصد خواهد کرد که آیا این نظام در حمایت 
اراده  با  آیا  و  دارد  صداقت  فرزندآوری  از 
کامل در صدد حمایت از فرزندآوری خانواده 
به  شد  چنین  این  اگر  خیر؟  یا  است  ایرانی 
الگوی  اینکه  به  باشیم  امیدوار  می توان  نظر 

فرزندآوری خانواده اصیل ایرانی تغییر کند.
وی ادامه داد: اما اگر خانواده هوشمندی که 
جامعه و نظام مدیریت را رصد می کند به این 
نتیجه برسد که اراده جدی برای اجرای قانون و 
حمایت از خانواده در راستای فرزندآوری وجود 
ندارد، این قانون از کارکرد خود خارج شده و 
اثربخشی خود را از دست خواهد داد. از همین 
رو اجرای چهار سال آخر قانون جوانی جمعیت 
تلاقی  نیز  چهاردهم  دولت  فعالیت  با  که 
دارد،  سال هایی است که نظام برنامه ریزی و 
جلب  را  ایرانی  خانواده  اعتماد  باید  مدیریت 
حالت  این  در  کند؛  اثبات  را  و صداقت خود 
اصلاح الگوی فرزندآوری و افزایش فرزندآوری 
متصور و کاملا میسر می شود، چراکه خانواده 
فرزنددوست  و  فرزندخواه  خانواده ای  ایرانی 

است.

 همین یکی دو ماه قبل بود که ماجرای قرارداد 
محرمانه با چین صحن شورای شهر تهران را به صدر 
اخبار رسانه ها برد، قراردادی که شهردار تهران به آن 
افتخار می کرد اما اعضای شورای شهر از جزئیات آن 
ابراز بی اطلاعی می کردند، همین مسئله هم سبب 
با  نشستی  در  شهر  شورای  اعضای  از  برخی  شد 
حضور زاکانی جلسه را ترک کنند تا اینگونه اعتراض 
خودشان را به شهردار نشان دهند. اما بعد از کلی 
حواشی ایجاد شده درحالی که شهردار تهران به دلیل 
با  ابعاد قرارداد  محرمانه بودن امکان شفاف سازی 
چینی ها را فراهم نکرد ناگهان در هنگامه رقابت های 
انتخابات ریاست جمهوری جزئیات بیشتری از آن 
بگذارد،  برجای  زیادی  پرسش های  تا  کرد  اعلام  را 
پرسش هایی از این قبیل که اگر بنابر محرمانه بودن 
قرار است و به تعبیر شهردار تهران شفاف شدن آن 
به صلاح کشور نیست چرا حالا برای رئیس جمهور 
و  پا روی صلاح و مصلحت کشور گذاشت  شدن 
ابعاد جدیدی از این قرارداد را اعلام کرد، اگرهم بیان 
شفاف ابعاد قرارداد با چینی ها از ابتدا منعی نداشت 
به طور  قرارداد  این  جزئیات  اول  روز  همان  از  چرا 
شفاف اعلام نشد؟ و چرا سوای بهره برداری شخصی 
یک نامزد ریاست جمهوری، متن کامل آن منتشر 
نمی شود تا مشخص شود آیا این قرارداد را باید واقعا 

مایه »افتخار« زاکانی دانست یا خیر؟
ماجرا چیست؟

ماجرا از جایی شروع شد که یک فعال رسانه ای 
بخش هایی از قرارداد شهرداری تهران با طرف چینی 
حدود ۲  آن  ارزش  که  قرارداد  این  کرد،  منتشر  را 
میلیارد یورو است برای خرید تعدادی خودروی برقی 
و اتوبوس میان شهردار تهران و یک شرکت چینی 
منعقد شده است، اما بنابر ادعای این فعال رسانه ای 
شرکت چینی هیچ تخصصی در زمینه خودروهای 
برقی و حمل و نقل پاک ندارد و تخصص آن مربوط 

به کار ساختمانی است.
با مشخص شدن ابعاد جدیدی از قرارداد زاکانی 
با طرف چینی  ماجرا به شورای شهر تهران کشید 
و برخی از اعضا درخواست دسترسی به قرارداد و 
شفاف سازی بیشتر را کردند، مهدی عباسی، عضو 
شورای شهر دراین باره گفت که: »اگر اسنادی وجود 
دارد باید این اسناد به ما داده شود و اگر این ادعاها 
درست است باید به شورا گزارش دهیم. وظیفه شورا 
مشخص است وقتی شورا بدون پیوست دو میلیارد 
یورو مصوب می کند یعنی ما می خواهیم به شهرداری 
کمک کنیم و بنده نماینده مردم هستم و درست 
نیست از کنار یک قرارداد بزرگ بین المللی بگذریم 
و باید ناراحت باشیم از اینکه یک خبرنگار اسنادی را 

دارد که ما به عنوان عضو نداریم.«
قرارداد محرمانه است

عدم  درخصوص  شهر  شورای  اعضای  انتقاد 

دسترسی به قرارداد شهردار تهران با چینی ها یک 
رئیس  چمران،  و  زاکانی  طرف  از  مشخص  جواب 
قرارداد  این که  آن هم  داشت،  تهران  شهر  شورای 
محرمانه است. به گزارش ایرنا، رییس شورای شهر 
تهران در واکنش به این که آیا قراردادهای حمل و 
هر  را  »قرارداد  گفت:  است،  محرمانه  چین  نقل 
اما  اختیارش قرار گرفته است  عضوی خواسته در 
قراردادها محرمانه است و انتشار آن مشکل امنیتی 
دارد اما زیر نظر متخصصین وزارت امور خارجه و 

بانک مرکزی منعقد شده است.«
»امکان  کرد:  اعلام  دراین باره  هم  علیرضازاکانی 
کشور  صلاح  به  و  شود  منتشر  قرارداد  این  ندارد 
آن  در جریان  مرتبط  ولی همه بخش های  نیست 
آن  بتوان  که  نیست  چیزی  آن  قرارداد  هستند. 
را جار زد، ایران هزار و یک دشمن دارد، یک عده 

نمی خواهند اتفاقی بیفتد.«
ناگهان قرارداد شفاف شد!

قرارداد  انتشار  و  شفاف ساز  درخواست  علیرغم 
زاکانی با چینی ها، وقتی شهردار تهران درباره عدم 

امکان انتشار قرارداد صحبت کرد، یعنی منعی برای 
شفافیت آن وجود دارد، منعی که به تعبیر ایشان 
او  اما  است،  گرفته  نشانه  را  کشور  صلاح  و  خیر 
وقتی در مناظره های انتخابات ریاست جمهوری با 
پرسشی درباره شفافیت این قرارداد مواجه می شود 
موضع قبلی خود را فراموش می کند، یعنی به جای 
این قرارداد  انتشار  تلویزیون بگوید  این که در قاب 
نیست،  کشور  صلاح  به  این که  یا  نیست  ممکن 
سپس  وی  است.«  شفاف  »قرارداد  می کند:  بیان 
بدون توجه به تاکید پیشین خود و چمران به عنوان 
رییس شورای شهر درباره محرمانگی مفاد قرارداد و 
منع انتشار آن بدلایل امنیتی افزود:»ما ۱۳ میلیارد 
یورو تفاهم نامه و نزدیک به ۲ میلیارد یورو قرارداد 
نوشتیم، ۲۰ درصد آن را از پول بلوکه شده خودمان 
در چین پرداخت کردیم، الباقی هم با نرخ ۴.۷ و ۴.۹ 

سه ساله گرفتیم.«
انتشار  اگر  باقی ست،  اول  پرسش  همان  حالا 
نیست،  محرمانه  و  ندارد  مانعی  قرارد  این  ابعاد 
به جای این که تحت عنوان شفافیت فقط مواردی 

گفته شود، خود  مناظره ها  در  آن  رقم  و  عدد  از 
پیدا  معنا  زمانی  شفافیت  شود،  منتشر  قرارداد 
دسترسی  قرارداد  یک  ابعاد  به  همه  که  می کند 
داشته باشند، اما اگر بنا به عدم شفافیت بوده و 
انتشار قرارداد به صلاح کشور نیست، چرا شهردار 
تهران در مناظره  انتخاباتی و روی آنتن زنده صدا 
محرمانه  قبلا،  که  قراردادی  از  جزئیاتی  سیما،  و 
هم  را  آن  نام  و  اعلام  را  توصیف شده  امنیتی  و 

شفافیت می گذارد؟
ضمن این که اعلام همین جزئیات اندک از قرارداد 
محرمانه با چین که شهردار تهران آن را افتخار می داند 
سبب ساز نقد و پرسش دیگری شد، حسام الدین 
آشنا، فعال رسانه ای در واکنشی نوشت: »این که ما 
پول بگذاریم پیش چینی ها که از پول خودمان به 
خودمان وام بدهند، جای افتخار ندارد و اسم آن هم 
سرمایه گذاری خارجی نیست. سرمایه گذاری خارجی 
یعنی این که طرف خارجی پول به کشور ما بیاورد نه 
این که از پول خودمان به ما وام بدهند و روی آن هم 

سود دریافت کنند.«

فرمانده کل انتظامی کشور با بیان اینکه امروز باید یک نهضت 
ایجاد شود، اظهار داشت: استان های  علمی برای کشف جرم 
هدف باید در کنار این نهضت حتما از ظرفیت هوش مصنوعی 

برای کشف جرایم بهره گیری کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر، سردار احمدرضا رادان در همایش 
فرماندهی  ستاد  در  که  فراجا  آگاهی  پلیس  رؤسای  سراسری 
گرامی  را  شهدا  همه  یاد  ابتدا  در  گفت:  شد،  برگزار  انتظامی 
می داریم و به روح شهدا، خاصه شهدای پلیس آگاهی در سراسر 
رفیق شد  توفیق  را شاکرم که  کشور درود می فرستیم. خداوند 
در  پرتلاش  و  فنی  متخصص،  زحمتکش،  افرادی  جمع  در  تا 

مجموعه پلیس آگاهی در سراسر کشور باشم.
و  آگاهی  پلیس  اینکه  بیان  با  کشور  انتظامی  کل  فرمانده 
اهمیت  بسیار حائز  امنیت  احساس  افزایش  با  آن  درآمیختگی 
بخش  دو  در  را  پلیس  کلی  به طور  امروز  مردم  است، گفت: 
و سرعت  آگاهی  پلیس  و  تصادفات  و  تلفات  موضوع  و  راهور 
کشف جرایم و سرقت مورد قضاوت قرار می دهند. بر همین مبنا 
هر مقدار در این حوزه ها تقویت شویم و حضور در صحنه ها را 
افزایش دهیم به ارتقای احساس امنیت و در پس آن به افزایش 
سرمایه اجتماعی پلیس کمک کرده ایم و نقش این دو بخش در 

افزایش سرمایه اجتماعی پلیس فوق العاده است.
و  از دغدغه های مردم  را  و جرایم خشن  وی موضوع سرقت 
مسئولان عنوان کرد و گفت: معتقدیم هر مقدار کشف جرایم 
در  شود  انجام  بیشتری  سرعت  با  سرقت  خصوصاً  و  خشن 
بداند  اگر مجرم  و  بود  تأثیرگذار خواهد  نیز  از وقوع  پیشگیری 
اصرار  کمتر  ارتکاب جرم  در  قطعاً  می شود  دستگیر  به سرعت 

می ورزد.
رادان خاطر نشان کرد: کشف علمی جرم، نیازمند یک نهضت 
علمی است و باید بدانیم که با روش های روزمره و کهنه نمی توان 
و  کرد  رسیدگی  است  دادن  رخ  حال  در  امروز  که  جرایمی  به 
در این میان باید سهم استان ها و تقسیم بندی مناسبی صورت 

پذیرد.
در  رسوبی  پرونده های  از  برخی  داد:  ادامه  فراجا  فرمانده 

مجموعه پلیس آگاهی وجود دارد که باید از طریق به کارگیری 
بازنشستگان و شاخص گذاری مناسب این پرونده ها بررسی و با 

مشخص شدن زمان، این پرونده ها را به سرانجام رساند.
وی بهره گیری از علم، فن و خبرگی در کنار زمان بندی مناسب 
و مشخص برای حل مسئله را از مواردی عنوان کرد که منجر 
از  استفاده  افزود:  و  رسوبی خواهد شد  پرونده های  کاهش  به 
ظرفیت دانش بنیان ها و پارک های علم و فن آوری نیز می تواند در 
کاهش بسیاری از جرایم مفید باشد و در این میان نباید از نقش 

تکلیف شهروندی و لزوم اقدامات پیشگیرانه غافل شد.
فرمانده کل انتظامی ادامه داد: به کمک تدبیر، هوشمندی و 
هماهنگی مناسب، پلیس آگاهی می تواند نقش مؤثری در کشف 
و پیگیری جرم های مختلف ایفا کند و امنیت و آرامش عمومی 
از موارد  تا کارشناسان در بسیاری  را تقویت کند و لازم است 
هشدارهای لازم را به اصناف، اماکنی که ممکن است مورد تهدید 

سارقان باشد بدهند.
وی یکی از وظایف اصلی پلیس آگاهی را تدبیر و هوشمندی در 
کشف جرم، شناسایی و پیگیری عملیات مجرمانه و مؤثر بودن 
در پیشگیری از وقوع جرم ها عنوان کرد و گفت: برای این منظور، 
پیشرفته  تحلیلی  و  تحقیقاتی  روش های  از  باید  آگاهی  پلیس 

استفاده تا اطلاعات مفید و قابل اعتمادی جمع آوری کند.
رادان افزود: بهره گیری از ابزارهای به روز و تخصصی، پلیس 
آگاهی را می تواند بهبود قابل ملاحظه ای در کیفیت تحقیقات و 
پیگیری جرم ها دهد و متهمان را به سرعت شناسایی و امنیت 
عمومی را تقویت کند. این روش ها به پلیس آگاهی کمک می کند 
جرم ها  پیگیری  و  برای کشف  هوشمندی  و  تدبیر  در  بهبود  تا 

داشته باشند.
فرمانده کل انتظامی در پایان با تقدیر از رئیس پلیس آگاهی 
و کلیه کارکنان این مجموعه اظهارکرد: کشف ۳۳ درصدی جرایم 
در مدتی که از سال گذشته عدد خوبی است ولی ما به این حد 
قانع نیستیم و تحقق ۵۵ درصدی کشفیات توسط پلیس آگاهی 
نیز گرچه خوب است ولی از نظر من باید به کشف ۷۰ درصدی 

در مدت باقی مانده از سال برسیم.

افشای جزییات قرارداد »محرمانه« و »امنیتی« شهرداری با چین

وقتیازپولخودمانبهخودمانواممیدهند!
گروه جامعه - شهردار مرخصی گرفته تهران جزئیاتی قرارداد »محرمانه« و »امنیتی« اعلام شده با چین را در میانه مناظره ریاست جمهوری اعلام کرد.

ضرورتایجادنهضتعلمیکشفجرمدرکناراستفادهازهوشمصنوعیسردار رادان خبر داد

حسام الدین 
آشنا: این که ما 

پول بگذاریم 
پیش چینی ها 

که از پول 
خودمان به 

خودمان وام 
بدهند، جای 
افتخار ندارد 

و اسم آن هم 
سرمایه گذاری 
خارجی نیست

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: »گمان می کنم اگر به 
وضعیت موجود سریع رسیدگی نشود این احتمال وجود دارد که سیستم پزشکی 

ایران با افتی بسیار قابل توجه مواجه شود.«
دستیاری  دوره های  در  تحصیل  ادامه  برای  بی میلی  خبرآنلاین،  گزارش  به 
مدتی ست که جامعه پزشکی را تحت تاثیر قرار داده است، وضعیتی که خیلی ها 
را نگران کرده که مبادا به روزهای نداشتن پزشک یا حداقل وجود پزشکان با مهارت 
کم برسیم، خودکشی رزیدنت ها در کنار افزایش میل به مهاجرت عوامل دیگری 
هستند که بر طبل این نگرانی می کوبند، طوری که عرفان امینی، عضو هیات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران و دبیر بیست وهفتمین کنگره سالانه جامعه 
اورولوژی ایران به خبرآنلاین می گوید: »گمان می کنم اگر به وضعیت موجود 
سریع رسیدگی نشود این احتمال وجود دارد که سیستم پزشکی ایران با افتی 

بسیار قابل توجه مواجه شود.«
متن کامل گفت وگو با دکتر عرفان امینی در ادامه امده است.

 آقای دکتر، گزارش ها نشان می دهد پزشکان برای ادامه تحصیل در دوره های 
دستیاری بی میل هستند، چرا؟

 بی میلی دستیاران پزشکی عوامل متعددی دارد، خاطرم هست زمانی که 
خودم رزیدنت بودم جوَ علمی میان دستیاران خیلی پررنگ تر از چیزی بود که 
امروز هست، شاید بخشی از آن به این دلیل باشد که میزان مهاجرت بعد از دوره 
پزشک عمومی افزایش پیدا کرده است، شاید خیلی از افرادی که صلاحیت علمی 
بالایی دارند دیگر دوره دستیاری را در ایران شروع نمی کنند بلکه مهاجرت می کنند 

و در کشورهای دیگر دوره دستیاری را سپری می کنند.
 مسائل اقتصادی چه طور؟

 مسائل اقتصادی در بی میل شدن پزشکان برای ورود به دوره دستیاری کم 
تاثیر نیست، یک رزیدنت که ممکن است از شهرستان به تهران بیاید و این جا 
خانه اجاره کند و البته حقوقی که می گیرد کفاف این زندگی را نمی دهد قطعاً 
فکرش درگیرش می شود وممکن است نگران آینده اش شود در چنین وضعیتی 
انگیزه رزیدنت ها برای داشتن کار و تلاش و حرکت کردن در مرزهای علم کمتر 

می شود.
است،  زیبایی  جراحی های  شده  زیاد  خیلی  امروز  که  فرهنگی  متاسفانه 
عمل هایی که تعرفه های آن با جراحی های تشخیصی و درمانی متفاوت و بالاتر 
است، همین مسئله سبب می شود دستیاران راغب بشوند که تکنیک هایی یاد 
بگیرند که در آینده برای آن ها سود مالی داشته باشد. چنین وضعیتی برای من 
احساس نگرانی ایجاد کرده که اگر جلوی این روند گرفته نشود در آینده از نظر 
علمی ما پزشکان ضعیف تری خواهیم داشت. باید برای ایجاد انگیزه در دستیاران 

کارهایی انجام شود با این تمرکز که مسائل اقتصادی همچنان در اولویت است.
 اخیرا اخباری از خودکشی رزیدنت ها داشتیم، فکر می کنید دلیل آن چیست؟

گاهی  رزیدنت ها عوامل مختلفی موثر هستند،  احتمالی   در خودکشی 
اوقات یک اختلال زمینه ای وجود دارد که اگر فرد در شرایط ایده آل قرار بگیرد 
آن اختلال زمینه ای به هیچ وجه منجر به خودکشی نخواهد شد، اما همین فرد 
با اختلال جزئی زمینه ای در شرایط بحرانی قرار بگیرد ممکن هست نتواند تحمل 

کند و دست به خودکشی بزند، این شرایط بحرانی می تواند بی احترامی، حس 
بی عدالتی، مسائل اقتصادی و فشار کاری زیاد باشد. مجموعه این عوامل در 

خودکشی احتمالی آن ها اثر می گذارد.
 این بی احترامی که گفتید از طرف مردم است؟ چون احساس می شود جامعه 

پزشکی جایگاه قبلی خود را از دست داده است.
 احساس شخصی من این است که آن چه در فضای مجازی وجود دارد با 
چیزی که در واقعیت می بینم متفاوت است، احساس می شود در فضای مجازی 
یک هجمه ای علیه پزشکان وجود دارد، نسل جوان پزشکان که در فضای مجازی 
هستند خیلی بیشتر تحت تاثیر این فضا قرار می گیرند، اما وقتی بعداً وارد بازار 
کار می شوند و با جامعه بیماران ارتباط می گیرند می بینند همه چیز متفاوت است. 
من خودم چنین حسی ندارم و معتقدم بیمارانم به شدت به پزشکان اعتمد دارند 
و قدردان هستند و از تعامل به آن ها حس خوبی می گیرم. به طورکلی درجاتی از 
بی اعتمادی در جامعه نسبت به مشاغل ایجاد شده اما احساس می کنم پزشکان 

همچنان مورد اعتماد مردم هستند.
 شما درباره بی میلی دستیاران صحبت کردید، احتمال دارد به دلیل کمبودها 

روزی پزشک وارد ایران کنیم؟
 گمان می کنم اگر به وضعیت موجود سریع رسیدگی نشود این احتمال 
وجود دارد که سیستم پزشکی ایران با افتی بسیار قابل توجه مواجه شود، از 
طرفی شرایط مانند گذشته هم نیست که ما بتوانیم پزشکانی از خارج از کشور 
بیاوریم برای این که تعرفه هایی که آن ها کار می کنند واقعا متفاوت است و به 

هیچ عنوان حاضر نخواهند بود با ویزیت دو سه دلاری به ایران بیایند و خدمت 
کنند، و بعید می دانم دولت توانایی داشته باشد بودجه های عظیم مورد انتظار 
آن ها را تامین کند. بنابراین اگر خود ایرانی ها به فکرش نباشند پزشکی خیلی در 
معرض خطر قرار می گیرد، البته این رسیدگی نباید با قوانین بازدارنده باشد، در 
واقع باید جوی ایجاد شود که خود پزشکان تصمیم بگیرند ایران را به هرجایی از 
دنیا ترجیح دهند و ایران بمانند، نه این که برای نگه داشتن آن ها ممنوعیت یا 

محدودیتی ایجاد کنند.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران:
افزایشمهاجرتبرایگذراندندورهدستیاریدرخارجازکشور


